
Zápis z jednání Rady portálu Knihovny.cz

Datum konání 15.11.2023, 13:00-15:00
Místo konání Videokonference
Účast Zastoupené knihovny (přítomnost ředitelů nebo jejich pověřených zástupců):

Jihočeská vědecká knihovna v Českých Budějovicích, Knihovna Akademie
věd ČR, v. v. i, Knihovna Antonína Švehly (ÚZEI), Knihovna Eduarda Petišky,
Knihovna Jana Drdy, Příbram, Knihovna Jiřího Mahena v Brně, Knihovna
Kroměřížska, Knihovna města Plzně, Knihovna Třinec, Knihovna Ústeckého
kraje, Krajská knihovna Františka Bartoše ve Zlíně, Krajská knihovna Vysočiny,
Krajská vědecká knihovna v Liberci, Masarykova veřejná knihovna Vsetín,
Městská knihovna Břeclav, Městská knihovna Česká Lípa, Městská knihovna
Česká Třebová, Městská knihovna Chodov, Městská knihovna Chrudim ,
Městská knihovna Jindřichův Hradec, Městská knihovna Kolín, Městská
knihovna Ladislava z Boskovic v Moravské Třebové, Městská knihovna
Milovice, Městská knihovna Neratovice, Městská knihovna Ústí nad Orlicí,
Městská knihovna v Praze, Městská knihovna Valašské Meziříčí, Moravská
zemská knihovna v Brně, Národní knihovna ČR, Národní lékařská knihovna,
Národní pedagogická knihovna J.A. Komenského, Národní technická
knihovna, Středočeská vědecká knihovna v Kladně, Studijní a vědecká
knihovna v Hradci Králové, Ústav mezinárodních vztahů v. v. i. - knihovna,
Vědecká knihovna v Olomouci

Další účastníci:
Jakub Byrtus, Jaroslav Čech, Kateřina Janošková, Miloš Korhoň, Martin Krčál,
Ondřej Lachnit, Martin Lhoták, Josef Moravec, Rastislav Navrátil, Hana
Nováková, Bohdana Stoklasová, Eva Svobodová

Program

1. Uvítání, úvod (M. Lhoták)
2. Kontrola plnění úkolů z minulého jednání (B. Stoklasová)
3. CPK: stav, problémy, výhled (M. Krčál)
4. Řezy CPK a možnost jejich využití v knihovnách – příklad MZK (J. Moravec)
5. Získej: stav, problémy, výhled (J. Pavlík)
6. Informace o jednání ŘV CPK (M. Lhoták)
7. Expertní tým: zpráva o složení a činnosti (B. Stoklasová)
8. Projekty VISK zajišťující vývoj a provoz CPK a Získej v roce 2024 (B. Stoklasová, M. Lhoták, J. Pavlík,
M. Denár)
9. Různé
10. Závěry a úkoly

1. Uvítání, představení a schválení programu (M. Lhoták)
M. Lhoták uvítal účastníky jednání a seznámil je s programem. Účastníci odsouhlasili program, který
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dostali k prostudování v předstihu společně s pozvánkou na jednání.

2. Kontrola plnění úkolů z posledního zasedání Rady (B. Stoklasová)
B. Stoklasová provedla kontrolu plnění úkolů z jednání Rady 16.11.2022

Úkoly:

Implementace EDD na straně MZK
Odpovídá: M. Krčál
Původní termín: březen 2022
Stav: splněno částečně. Probíhá testování implementace na straně CPK. Dlouho nefungovala platební
brána, čímž došlo ke zdržení. Bude následovat školení a provoz v příštích měsících.
Nový termín: neurčen
Stav: M. Krčál: Splněno, funguje.

Hledání systémového a dlouhodobě udržitelného řešení pro službu Získej (finanční i personální
zajištění)
Odpovídá: M. Svoboda, ÚKR
Termín: 2021—
Stav: Došlo k personálnímu posílení (J. Pavlík) a komunikace mezi vývojáři na straně NTK a na straně
knihovních systémů se zlepšila. Financování vývoje v NTK z projektu VISK není podle stanoviska
MŠMT možné, v této oblasti nedošlo k žádnému posunu stanoviska zřizovatele NTK.
Stav: J. Pavlík: Finanční i personální zajištění Získej je řešeno v rámci projektu CARDS a bude ošetřeno
rámcovou smlouvou. V roce 2024 ještě bude NTK žádat o finanční podporu z VISK, od roku 2025 se již
předpokládá financování z CARDS.

Dokončení jednání s alternativními dopravci pro Získej (Zásilkovna + další)
Odpovídá: J. Pokorný
Původní termín: duben 2022
Stav: Splněno částečně. Spolupráce se Zásilkovnou probíhala velmi dobře, nyní se často objevuje
problém přeplněných odběrových míst. Služby ostatních dopravců jsou dražší.
Nový termín: neurčen
Stav: J. Pavlík: Je připravováno v rámcové smlouvě CARDS a bude řešeno v rámci tohoto projektu.

Propagace CPK na stránkách členských knihoven
Odpovídá: všichni členové Rady CPK
Termín: průběžně
Stav: Splněno částečně. Některé zapojené knihovny propagují CPK na svých stránkách velmi zřetelně,
jiné ho nepropagují vůbec.
Stav: B. Stoklasová konstatovala na základě prohlídky stránek členských knihoven při aktualizací
údajů, že je stále splněno pouze částečně. Některé zapojené knihovny propagují CPK na svých
stránkách velmi zřetelně, jiné ho nepropagují vůbec.
M. Lhoták upozornil na nástroje, propagační materiál a grafické podklady, které jsou k dispozici na
stránkách CPK.

Průběžné dodávání informací od členských knihoven do MZK
Odpovídá: všichni členové Rady CPK
Termín: průběžně
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Stav: M. Krčál konstatoval, že informace o změnách do MZK nedodávají zdaleka všechny zapojené
knihovny. Jako příklad dobré praxe, který řeší situaci alespoň v oblasti stability kontaktů, je neutrální
mailová adresa ředitele nebo vedoucího knihovny, která není vázána na konkrétní jméno a v případě
změny vedení se nemění.
B. Stoklasová doplnila, že při aktualizaci kontaktů a dalších údajů narazila na mnoho nenahlášených
změn. Konstatovala, že aktualizaci kontaktů i dalších údajů na straně CPK nelze provádět při počtu
zapojených knihoven průběžně, apelovala na členy Rady, že je třeba změny průběžně hlásit do MZK
a podpořila neutrální mailové adresy.

Možnost prominutí poplatků mezi knihovnami
Odpovídá: M. Denár – příprava use case
Termín: neurčen
Odpovídá: T. Řehák (O. Lachnit) – právní posouzení
Termín: neurčen
Odpovídá: M. Lhoták – projednání na ŘV CPK
Termín: jaro 2023 (v závislosti na dokončení předchozích bodů)
Odpovídá: M. Lhoták – hlasování per rollam na Radě CPK
Termín: jaro 2023 (v závislosti na dokončení předchozích bodů)
Stav: M. Denár
Use case: Existují regiony (např. Pardubický kraj), v nichž si knihovny neúčtují vzájemně poplatky za
MVS. Cílem je snížit finanční náročnost MVS pro knihovny, kdy často náklady spojené s administrací
plateb převyšují vybranou částku. Zároveň tento způsob podporuje cirkulaci dokumentů v rámci
okresů či kraje. Vzdálenost, kterou musí dokument urazit je tak minimální možná. Domníváme se, že
umožnění prominout poplatek za MVS v rámci služby Získej podpoří zapojení dalších knihoven, které
zatím váhají, právě z důvodu různých regionálních dohod. Je to možnost, která prohloubí
meziknihovní spolupráci. Zároveň z toho nevznikne pravidlo, je to volitelná možnost.
J. Kaňka: Dotaz, zda varianta prominutí plateb bude aplikována pouze při asistované variantě.
M. Denár: Ano, týká se pouze asistované varianty.
M. Lhoták: Na základě uvedeného use case posoudí O. Lachnit jeho reálnost z právního hlediska a
v případě kladného stanoviska proběhne následně hlasování per rollam na Radě CPK.
Termíny:
Právní stanovisko (O. Lachnit) termín nestanoven
Hlasování per rollam na Radě CPK: do 1 měsíce od získání právního stanoviska

Projekt KNAV: Centrální portál Knihovny.cz: etapa 2023 (KNAV)
Odpovídá: B. Stoklasová, M. Lhoták
Termín: 10.12.2022
Stav: M. Lhoták, B. Stoklasová: Projekt podán, cíle pro rok 2023 budou splněny.

Projekt NTK: Zajištění provozu systému ZÍSKEJ
Odpovídá: J. Pavlík
Termín: 10.12.2022
Stav: J. Pavlík: Projekt podán, cíle pro rok 2023 budou splněny.

Projekty na implementaci API ZÍSKEJ do AKS
Odpovídá:
ARL: Jihočeská vědecká knihovna v Českých Budějovicích
KOHA: Městská knihovna Česká Třebová
VERBIS/PORTARO: Krajská knihovna Františka Bartoše ve Zlíně
TRITIUS: Severočeská vědecká knihovna v Ústí nad Labem
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Termín: 10.12.2022
Stav: M. Denár: Projekt podán, cíle pro rok 2023 budou splněny.

3. CPK – stav, problémy, výhled (M. Krčál)
PREZENTACE
M. Krčál se ve své prezentaci věnoval těmto okruhům:
● Vývoj portálu (katalog MZK na portálu Knihovny.cz jako hlavní priorita, zájem dalších knihoven,

řezy)
● Akce knihoven
● Homepage Knihovny.cz
● Zapojování knihoven
● Marketing (výzkumy, propagace)
● Návštěvnost portálu – statistiky
Diskuse
Katalogy knihoven na portálu Knihovny.cz
M. Korhoň vznesl dotaz na možnosti a limity katalogů knihoven na portálu Knihovny.cz s v případě
zájmu Vědecké knihovny v Olomouci.
M. Krčál charakterizoval hlavní funkce a možnosti řezů a zmínil se i o podmínkách zapojení. Uvedl, že
hlavním problémem je financování a že pro zájemce o využití řezů bude nutné specifikovat formu i
výši spoluúčasti.
M. Lhoták upřesnil, že o katalog se jedná jen u knihoven, které nemají elektronické zdroje. U
knihoven typu KNAV s velkým množstvím placených elektronických zdrojů nejde jen o katalog, ale o
discovery systém s nutností napojení na externí linkserver příslušné instituce. Test proběhne na
linkserveru KNAV. Dodal, že pokud pilotní projekty v MZK a KNAV dopadnou dobře, možnost řezů na
portálu Knihovny.cz „na míru“ pro jednotlivé knihovny je velkou šancí nejen na vylepšení
katalogů/discovery systémů jednotlivých knihoven, ale i pro unifikaci a kooperaci v českých
knihovnách a větší využití CPK.

4. CPK – Řezy CPK a možnost jejich využití v knihovnách (J. Moravec)
Katalog MZK Na portálu Knihovny.cz
předvedl formou krátké ukázky J. Moravec
Přítomní členové Rady vyjádřili názor, že prototyp vypadá velmi nadějně.
Diskuse
proběhla o možnostech a limitech vlastního nastavení na straně jednotlivých knihoven.
J. Moravec uvedl, že je možné přidat logo a změnit barevné nastavení. Dále je možné napojit
discovery na linkserver příslušné instituce, poměrně snadno lze upravit fasety. Do Vu Findu je třeba
zasahovat v rámci možností minimálně s ohledem na snadný přechod na nové verze, kde specifika
představují práci navíc. Řešitelský tým v MZK usiluje o hladký přechod mezi katalogem knihovny a
portálem Knihovny.cz, jehož dostupnost představuje pro uživatele knihovny významnou přidanou
hodnotu.
Po tomto konstatování proběhla krátká diskuse o možnostech a mezích Vu Findu. M. Lhoták upozornil
na skutečnost, že je třeba rozlišovat mezi reálnými omezeními na straně Vu Findu jako nástroje a
omezenou schopností méně zkušených pracovníků jeho možnosti plně využít. Doporučil konzultovat
se zkušeným řešitelským týmem MZK a upozornil na zájem KNAV zkušenosti a schopnosti tohoto
týmu využít.
J. Korhoň vznesl dotaz, zda je možné napojit naskenované katalogy.
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J. Moravec uvedl, že teoreticky je lze připojit jako obrázky, ale zásadním problémem je absence
metadat.
Závěr:
Členové Rady CPK vzali zprávu o postupu prací na vědomí bez výhrad a s poděkováním řešitelskému
týmu CPK za dosažené výsledky. Jako velkou příležitost pro další rozvoj českého knihovnictví označili
možnost využití řezů CPK v českých knihovnách.

5. Získej a EDD – stav, problémy, výhled (J. Pavlík)
PREZENTACE
J. Pavlík se ve své prezentaci věnoval těmto okruhům:
● MVS (statistiky zapojení, využití a objednávek)
● EDD
● API pro AKS (Aleph, Koha, ARL, Tritius, Portaro)
● Nové tlačítko To chci (funkce, nákup s provizí pro CPK)
● Výhled
Diskuse
Proběhla krátká diskuse k problematickému financování vývoje Získej z projektu VISK. J. Pavlík
konstatoval, že omezení budu trvat ještě v roce 2024, ale od roku 2025 by mělo situaci vyřešit
zahrnutí vývoje jako jedné z národních služeb do projektu CARDS a financování z tohoto zdroje.
Závěr:
Členové Rady CPK vzali zprávu o postupu prací na vědomí bez výhrad a s poděkováním řešitelskému
týmu Získej za dosažené výsledky. Vyslovili uspokojení nad dotažením API AKS a EDD a ocenili novou
koncepci tlačítka To chci jako příležitost pro lepší integraci a nabídku služeb CPK, o nichž většina
uživatelů neví.

6. Informace o činnosti ŘV CPK (M. Lhoták)
M. Lhoták informoval o průběhu posledního jednání ŘV na základě Zápisu z posledního jednání
Konstatoval, že řadu okruhů prezentovaných na posledním jednání ŘV CPK již zmínili B. Stoklasová,
M. Krčál aj. Pavlík.
S ohledem na partii v zápisu z jednání ŘV CPK „M. Svoboda informoval o tom, že v zadání je
požadavek na otevřené řešení přes API. Upozornil na skutečnost, že pokud bude vybráno open
source řešení, bude propojení s CPK bez problémů. Pokud bude zvoleno komerční řešení, může být
pro otevření přes API problémem vysoká cena.“ připomněl M. Lhoták důležitost otevřenosti a
dobrých licenčních podmínek zvoleného řešení, k čemuž se účastníci jednání Rady CPK přiklonili.
M. Lhoták zdůraznil i důležitost využití Bank iD (případně jiné varianty) v různých systémech pro
jednotnou registraci uživatelů.
Závěr:
Členové Rady CPK vzali zprávu o práci ŘV CPK na vědomí bez výhrad a s poděkováním jeho členům i
předsedovi. Zdůraznili nutnost otevřených řešení na všech stranách v zájmu snadného propojení
všech subsystémů a užitečnost jednotné registrace prostřednictvím Bank iD (případně jiného
nástroje v budoucnosti).

7. Expertní tým CPK – informace o činnosti (B. Stoklasová)
PREZENTACE
B. Stoklasová se ve své prezentaci věnovala složení ET a jeho činnosti od posledního jednání Rady
CPK.
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Konstatovala, že řada probíraných okruhů již zazněla v předcházejících příspěvcích a doplnila, že
jednotlivá nosná témata (tlačítko To chci, Jednotná registrace - Bank iD, Akce, Řezy CPK pro jednotlivé
knihovny, Výběr a akcentace unikátních funkcí CPK a API AKS) mají v rámci expertního týmu stanoveny
řešitelské týmy a vedoucí. Řešení probíhá průběžně online a k projednání strategických otázek se ET
schází osobně. Od posledního jednání Rady CPK se ET sešel dvakrát v Brně, kde může využít možnost
setkání s kompletním řešitelským týmem MZK. Podrobnosti zachycují zápisy z obou jednání.
Zápis z jednání ET CPK 15.-16.6.2023
Zápis z jednání ET CPK 10.-11.10.2023
M. Krčál a M. Lhoták poděkovali členům ET za aktivní spolupráci při řešení témat důležitých pro další
rozvoj CPK.
Závěr:
Členové Rady CPK vzali zprávu o práci ET CPK na vědomí bez výhrad a s poděkováním jeho členům i
vedoucí.

8. Projekty VISK zajišťující realizaci CPK a vývoj Získej v roce 2024 (B. Stoklasová, M.

Lhoták, J. Pavlík, M. Denár)

Projekty plánované pro rok 2024 představili jejich koordinátoři.

Centrální portál Knihovny.cz: etapa 2024 (KNAV)
Projekt představili M. Lhoták a B. Stoklasová
V roce 2024 budou v rámci projektu KNAV stejně jako v roce 2023 zajištěny koordinace a
management projektu, činnost expertního týmu, propagace a rozvoj a správa infrastruktury CPK.
V roce 2023 byl požadavek na dotaci 1 236 000 Kč, v roce 2024 bude požadavek na dotaci zhruba
stejný.
Požadavek na dotaci v roce 2024: 1 250 000 Kč

Zajištění provozu systému ZÍSKEJ v roce 2024 (NTK)
Projekt představil J. Pavlík
Projekt pokrývá primárně činnost servisního centra Získej v NTK včetně analýz a testování nových
verzí. V roce 2023 byl požadavek na dotaci 668 000 Kč. V roce 2023 budou obsah i náklady projektu
podobné jako v roce 2023. Od roku 2025 bude provoz a rozvoj systému Získej financován z projektu
CARDS.
Požadavek na dotaci v roce 2024: 670 000 Kč

Implementace Bank iD do KS (různé knihovny)
Skupinu projektů představil M. Denár
Půjde o několik projektů implementace Bank iD do různých knihovních systémů. Implementace bude
různě náročná, někde bude nutné řešit i vzdálenou registraci. Momentálně se jeví Bank iD jako
nejprůchodnější řešení, při případném přechodu na jiné řešení v budoucnosti bude práce
vynaložená na straně jednotlivých knihovních systémů a knihoven využitelná.
Podle stanoviska MK ČR projekty tematicky zapadají do specifikace VISK 8/B a je možné je podat.
Cenový odhad různých dodavatelů knihovních systémů se liší, pohybuje se od 45 000 Kč do 100 000
Kč. Implementace by nikde neměla překročit částku 100 000 Kč. Pro ALEPH lze využít řešení MSVK
včetně skriptů, čímž dojde k významné finanční úspoře.
Požadavek na dotaci v roce 2024: 200 000 Kč (podle počtu dodaných projektů)

Proběhlo hlasování o představených projektech. Podání všech projektů bylo schváleno většinou
přítomných členů Rady CPK a jejich pověřených zástupců.
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9. Různé
V bloku Různé proběhla prezentace Řezu CPK pro MZK, která byla v rámci zápisu začleněna pod
původně plánovaný (a při jednání opomenutý) bod 4.

10. Závěry, doporučení, úkoly

Závěry a doporučení

CPK – stav, problémy, výhled
Členové Rady CPK vzali zprávu o postupu prací na vědomí bez výhrad a s poděkováním řešitelskému
týmu CPK za dosažené výsledky. Jako velkou příležitost pro další rozvoj českého knihovnictví označili
možnost využití řezů CPK v českých knihovnách.

Získej – stav, problémy, výhled
Členové Rady CPK vzali zprávu o postupu prací na vědomí bez výhrad a s poděkováním řešitelskému
týmu Získej za dosažené výsledky. Vyslovili uspokojení nad dotažením API AKS a EDD a ocenili novou
koncepci tlačítka To chci jako příležitost pro lepší integraci a nabídku služeb CPK, o nichž většina
uživatelů neví.

Informace o činnosti ŘV CPK
Členové Rady CPK vzali zprávu o činnosti ŘV CPK na vědomí bez výhrad a s poděkováním jeho
členům i předsedovi. Podpořili závěr ŘV CPK o nutnosti otevřených řešení na všech stranách v zájmu
snadného propojení všech subsystémů.

Informace o činnosti ET CPK
Členové Rady CPK vzali zprávu o činnosti ET CPK na vědomí bez výhrad a s poděkováním jeho členům
i vedoucí.

Projekty VISK zajišťující realizaci CPK a vývoj Získej v roce 2024
Podání všech představených projektů
● Centrální portál Knihovny.cz: etapa 2024 (KNAV)
● Zajištění provozu systému ZÍSKEJ v roce 2024 (NTK)
● Implementace Bank iD do KS (různé knihovny)
bylo schváleno většinou přítomných členů Rady CPK a jejich pověřených zástupců.

Úkoly
Dokončení jednání s alternativními dopravci pro Získej (Zásilkovna + další)
Odpovídá: J. Pavlík
Původní termín: duben 2022
Stav: Je obsaženo v rámcové smlouvě CARDS a bude řešeno v rámci tohoto projektu.
Nový termín: 2024

Propagace CPK na stránkách členských knihoven
Odpovídá: všichni členové Rady CPK
Termín: průběžně
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Průběžné dodávání informací od členských knihoven do MZK
Odpovídá: všichni členové Rady CPK
Termín: průběžně

Možnost prominutí poplatků mezi knihovnami
Odpovídá: M. Denár – příprava use case
Stav: hotovo
Termíny:
Právní stanovisko (O. Lachnit) termín nebyl stanoven
Hlasování per rollam na Radě CPK: do 1 měsíce od získání právního stanoviska

Projekty VISK zajišťující realizaci CPK a vývoj Získej v roce 2024
Podání všech schválených projektů

Centrální portál Knihovny.cz: etapa 2024 (KNAV)
Odpovědnost: M. Lhoták, B. Stoklasová
Termín: 10.12.2023

Zajištění provozu systému ZÍSKEJ v roce 2024 (NTK)
Odpovědnost: J. Pavlík
Termín: 10.12.2023

Implementace Bank iD do KS (různé knihovny)
Odpovědnost: zástupci různých knihoven
Termín: 10.12.2023

Verze: pro účastníky jednání k připomínkování

Zapsala 22.11.2023 Bohdana Stoklasová
Schválil 21.12.2023 Martin Lhoták
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